
Агульнымі намаганнямі цяпе-
рашняй улады і ўсяго белару-
скага народа пабудавана суве-
рэнная дзяржава – Рэспубліка 
Беларусь, якую паважаюць і 
з якой лічацца ў свеце. Дара-
жаць сваёй краінай і беларусы, 
кожны з якіх нясе адказнасць 
за яе працвітанне. У цяперашні 
няпросты час на парадку дня 
стаіць задача дабіцца таго, 
каб працэсы сацыяльна-
эканамічнага развіцця сталі 
незваротнымі, мінімізаваць 
наступствы цяжкага перыяду, 
узняць айчынную эканоміку на 
якасна новы ўзровень, забяспе-
чыць дастойнае жыццё народа. 
Менавіта таму для больш хут-
кага і эфектыўнага спосабу вы-
рашэння праблем уладамі была 
створана “прамая лінія”. На мяс-
цовым узроўні гэта мерапрыем-
ства ладзіцца райвыканкамам. 
Падчас “прамой лініі” стар-
шыня райвыканкама асабіста 
выслухоўвае тэлефанаванні 
грамадзян і дае адказы, больш 
важныя пытанні бярэ пад 
асабісты кантроль. Як паказала 
практыка, большасць тэлефон-
ных зваротаў усё ж тычацца 
вузкапрыватных інтарэсаў, нак-
шталт “да майго ганку падыйш-

ла вада” або “ на наш пад’езд 
нахілілася аварыйнае дрэва”. З 
іншага боку, большасць з узня-
тых жыхарамі праблем маглі б 
спакойна вырашыцца на мес-
цах, на ўзроўні сельскіх Саветаў 
і мясцовых арганізацый ды 
прадпрыемстваў. А гэта азна-
чае, што там недапрацоўваюць, 
не выконваюць свае непас-
рэдныя абавязкі. У сваю чаргу 
старшыня Шумілінскага рай-
выканкама В. Падляшчук раз-
умее, што не варта асуджаць 
людзей, якія ставяць не самыя 
важныя пытанні. Мабыць для 
тых людзей на той момант, калі 
ёсць магчымасць пагаварыць  з 
кіраўніком раёна іх набалелыя 
праблемы не такія ўжо і дробяз-
ныя. 22 верасня адбылася “пра-
мая тэлефонная лінія” старшыні 
раённага выканаўчага камітэта 
з жыхарамі нашага раёна. За 
тры гадзіны паступіла звыш 30 
званкоў рознай накіраванасці. 
Адразу варта сказаць, што 
большасць званкоў было з 
райцэнтра, нягледзячы на тое, 
што ў добраўпарадкаванне г.п. 
Шуміліна ідзе немалая коль-
касць бюджэтных сродкаў. 
Самымі праблемнымі з усіх былі 
два пытанні, як кажуць з “бара-

дой”: адсутнасць тратуара ад 
павароту па вуліцы Сіпко на 
вуліцу Маладзёжную і да СШ № 
2. І дарослыя, і дзеці вымуша-
ны ісці па праезжай частцы, а 
эта небяспечна для жыцця. Не 
заасфальтавана дарога ўздоўж 
дамоў па вуліцы Юбілейнай ад  
раёна дзіцячага сада № 2 да 
грыль-бара. Да таго ж у  гэтым 
раёне няспраўная водаправод-
ная сетка. Наогул, жыллёва-
камунальная тэматыка хва-
лявала шумілінцаў. Дагэтуль 
камунгас не падключыў ваду да 
дома грамадзянкі Ж. Гусаковай, 
які трэба здаваць. Старэйшы-
на дома № 24 Я. Карнілава па 
вуліцы Юбілейнай  непакоіцца 
за вокны – не за гарамі зіма, а 
вокны гнілыя, патрабуюць за-
мены. Далей на старшыню рай-
выканкама пасыпаліся скаргі 
асабістага характару. Да пры-
кладу, аднаму пенсіянеру з 
вёскі Нікіціха не выпісалі збож-
жа ў мясцовым саўгасе, а сям’я 
Краеўскіх  з Мішневіч хоча леп-
шае жыллё. Праўда, ні муж, ні 
жонка ў саўгасе не працуюць, 
але ж затое выхоўваюць траіх 
дзяцей. Не ўяўляла вастрыні 
і пытанне пенсіянеркі Р. Шах 
з Шуміліна: ёй перашкаджа-

юць спакойна жыць шматкі ад 
прыватных абвестак, што рас-
клеены ў пад’ездах. Паводле яе 
меркаванняў, ад гэтага псуецца 
парадны выгляд гарадскога па-
сёлка. В. А. Падляшчук пайшоў 
насустрач і абяцаў даць паручэн-
не камунгасу, як ніяк, а Р. Шах не 
проста звычайная пенсіянерка, 
а былая начальніца сацыяльнай 
службы раёна.Некалькі спецы-
яльных дошак для абвестак рай-
цэнтру спатрэбіцца. Былі дзве 
просьбы па навядзенню па-
радку на Крупчанскіх могілках. 
Старыя бярозы замінаюць 
ставіць помнікі нябожчыкам, 
ды і жывым людзям хадзіць пад 
аварыйнымі дрэвамі страш-
навата. Жыхары мікрараёна 
СШ № 2 закранулі кадравае 
пытанне – у амбулаторыі няма 
зубнога ўрача. Да цэнтральнай 
райбальніцы дабірацца далё-
ка, а талоны трэба заказваць за 
тыдзень да прыёма – занадта 
вялікая  чарга да стаматолага. 
Тэлефанаванне ад усхваляванай 
жанчыны паступіла з аграгарад-
ка Слабада. Тут работнікі камун-
гаса не закапалі траншэі пасля 
замены труб цеплатрасы, нават 
не паклапаціліся пра тое, каб 
пралажыць масткі да пад’ездаў. 

Неўзабаве ад гэтага бязладдзя 
жанчына і пацярпела – звалілася 
ў траншэю. На шчасце, абыйш-
лося без сур’ёзных траўмаў. 
Гэты ганебны выпадак яскрава 
сведчыць, што кіраўнікі некато-
рых службаў у нашым раёне па-
ранейшаму ставяцца да людзей 
без належнай увагі і разумення. 
Бо насамрэч людзі, перш чым 
звярнуцца да старшыні райвы-
канкама, неаднойчы, напэўна 
ставілі іх перад мясцовым 
кіраўніцтвам. Але тыя, альбо 
адмахваліся ад іх, альбо гулялі 
ў абяцанкі, перакідваючы пра-
блемы адзін на аднаго. Ці ёсць 
карысць ад такіх дыялогаў ула-
ды і народа? Безумоўна ёсць. 
Яны не даюць самазаспакойвац-
ца нашым службам. Апроч таго, 
у гэты дзень  В. А. Падляшчук 
праводзіў прыём грамадзян па 
асабістых пытаннях. Шмат якія 
пытанні вырашаліся непасрэд-
на падчас “прамой лініі”, іншыя 
былі адрасаваны кіраўнікам 
адпаведных служб, асабліва 
дырэктару УП ЖКГ В. А. Коўзану. 
Задачы пастаўлены, тэрміны іх 
выканання устаноўлены. 

Аляксандр Шчамлёў.

http://haradok.belarda.org - сайт нашага рэгіёна

Аб’явА
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СЬВIТАНАК
Беларусь,
  твой народ
 дачакаецца
Залацiстага,
 яснага дня! 
М. Багдановiч.
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•	 Каб	 атрымліваць	 кож-
ны	 нумар	 газеты	 «Cвітанак»	
паведаміце	 рэдакцыі	 аб	 гэтым	
–	зрабіце	бесплатную	падпіску.	
Калі	 не	 жадаеце	 атрымліваць	
газету,	то	таксама	патэлефа-
нуйце.

•	 Рэдакцыя	 «	 Cвітанка	 »		
змяшчае	 бясплатныя	 абвесткі	
чытачоў	 выдання.	 Дзеля	 раз-
мяшчэння	 абвесткі	 патэлефа-
нуйце	ў	рэдакцыю.

•	 Калі	 парушаны	 вашы	
правы	 спажыўца,	 працаўніка,	
то	 даем	 эфектыўныя	 парады	
па	 абароне	 права	 і	 пошуку	 бя-
сплатных	юрыстаў.	Звяртайце-
ся	на	адрас	газеты	«Світанка».

•	 Рэдакцыя	 запрашае	 да	
супрацоўніцтва	 неабыяка-
вых	 грамадзян.	 Вашы	 навіны,	
паведамленні	 –	 нашая	падзяка.	
Словам,	сувенірам

Напярэдадні выбарчай 
кампаніі актывізаваліся 
ідэолагі гэтак званай 
прэзідэнцкай вертыкалі. У той 
час, калі нават сам кіраўнік 
Беларусі Аляксандр Лукашэн-
ка прызнаў, што дзяржаўнай 
ідэалогіі  як такой насамрэч 
не існуе,  функцыі ідэолагаў 
звяліся да таго, каб дапамагчы 
аўтарытарнаму лідэру савец-
кай наменклатуры ўтрымацца 
ва ўладзе. А для гэтай мэты 
ўсе метады добрыя. Пагатоў 
абстаноўка для выбарнай 
кампаніі не зусім спрыяльная: 
мала таго, што Аляксандр Лу-
кашэнка пасварыўся са сваім 
начальствам у Маскве, дык 
яшчэ і грошай нестае, і часу 
бракуе. Таму дзейны кіраўнік 
Рэспублікі Беларусь спяша-
ецца – амаль на сем месяцаў 
раней тэрміну загадаў свай-
му кішэннаму парламенту 
прызначыць прэзідэнцкія 
выбары. Перадвыбар-
ная мітусня прадстаўнікоў 
вертыкалі пачалася і ў на-
шым раёне. Па трынаццаці 
арганізацыях і прадпры-
емствах пракаціліся гэтак 
званыя “Дні інфармавання”. 
І н ф а р м а ц ы й н а -
прапагандысцкія групы на 
чале з намеснікамі старшыні 
райвыканкама выязджалі 

ў працоўныя калектывы 
раёна і сабіралі сходы. Што 
казалі народу ідэолагі? Якая 
карысць людзям ад такіх 
мерапрыемстваў? Адказу не 
ведаюць і самі ідэалагічныя 
работнікі па той простай 
прычыне, што з савецкіх 
часоў не прыдумалі нічога 
новага. Працуюць яны па 
старых інструкцыях партый-
ных арганізатараў  райкама 
камуністычнай партыі, якія 
былі распрацаваны яшчэ ў 
70-я гады мінулага стагоддзя. 
Вось і на гэты раз на сустрэ-
чы з працоўным калектывам 
шумілінскага лясгасу раён-
ныя чыноўнікі знаёмілі рабо-
чых з праграмай сацыяльна-
эканамічнага развіцця 
краіны на 2006-2010 год, 
якая была зацверджана на 
ІІІ Усебеларускім народным 
сходзе. Група ідэалагічных 
работнікаў на чале з 
намеснікам старшыні райвы-
канкама А. Зайцавым растлу-
мачыла на сходзе, якім чынам 
будзе павышацца якасць жыц-
ця насельніцтва, азнаёміла 
з апошнімі дэкрэтамі, 
дырэктывамі  і палажэннямі. 
Загадчыца арганізацыйнага 
аддзела райвыканкама Н. 
Захарава праінфармавала 
работнікаў лясной гаспадаркі 

аб Праграме адраджэння 
сяла. У раёне пабудавана сем 
аграгарадкоў, у Крывым Сяле 
будзе ўзведзены яшчэ адзін. 
Усяго на гэта выдзелена 119, 
4 мільёна рублёў бюджэтных 
сродкаў. У гэтым годзе на 
сяле пабудавана 37 кватэр, у 
бліжэйшы час будзе здадзены 
48-кватэрны кааператыўны 
дом у Шуміліне. Супрацоўнікі 
райвыканкама ўхвалілі меры, 
прынятыя кіраўніцтвам 
краіны па “істотнаму 
павышэнню”заработнай пла-
ты.  За ліпень сярэдняя зара-
ботная плата па раёну ў дола-
равым эквіваленце складала 
305 долараў. Да канца года 
згодна з дэкрэтамі кіраўніка 
дзяржавы будуць плаціць 
500 долараў. За графікам 
павышэння зарплаты бу-
дуць сачыць адказныя асо-
бы. Ідэалагічныя работнікі 
абнадзеілі пенсіянераў тым, 
што памер пенсій будзе 
павялічвацца. Больш таго, 
пенсіянерам няма падста-
вы для хвалявання: павы-
шэнне ўзроставага цэнзу на 
бліжэйшыя пяць гадоў не 
плануецца. У сваю чаргу па-
вышэнне заработнай платы 
настаўнікам абяцаў і намеснік 
аддзела адукацыі райвыкан-
кама В. Саковіч, які выступіў 

перад педагогамі Шумілінскай 
раённай гімназіі. Загадчыца 
аддзела ідэалагічнай рабо-
ты С. Вярцінская агучыла 
асноўны аспект выхаваня 
насельніцтва.  Стаўка робіцца 
на выхаванне маральнасці 
і патрыятызму, услаўленне 
чалавека працы, захаванне 
культурнай спадчыны. Як бы 
там ні было, але паўстае пы-
танне: навошта раз’язджаць 
па раёну, збіраць людзей 
і лішні раз убіваць у гала-
ву людзям тое, што кожны 
можа прачытаць у СМІ? У 
цяперашніх бюракратаў рэ-
жыму  свой разлік: па пер-
шае, пасады ў ідэалагічнай 
вертыкалі ўяўляюць сабой 
утульную сінекуру для жо-
нак розных начальнікаў. Па 
другое, бадай самае галоўнае 
– у працоўных калектывах, 
работнікі  якіх звязаны кан-
трактам, лягчэй стварыць 
ілюзію, што яны трымаюц-
ца толькі дзякучы клопа-
там аднаго правадыра і яго 
вертыкалі. На жаль, пакуль 
што сацыяльная дэмагогія і 
палітычны папулізм добра 
прамываюць мазгі нашым вы-
баршчыкам. 

Алесь Шумскі.

АбяцАнні ідэолАгАў нА 5 год

Што хвАлюе жыхАроў нАШАгА рАёнА?

Лётчык-герой

наша газета стала размяшчаец-
ца на партале http://kamunikat.org/, 
дзе зацікаўленыя грамадзяне могуць 
яе спампаваць са старонкі: http://
kamunikat.org/svitanak.html , што у 
каталагу “Пэрыёдыка” для далейшага 
выкарыстання яшчэ да з’яўлення га-
зеты на паперы.

“Світанак” у інтэрнэце
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хлеб (чёрный)                                                                                 
    1550

батон                                                                                                  
    1840

Молоко 3,5% 1л.                                                                              
    1860

Сахар, 1 кг.                                                                                        
    2980

Масло подсолнечное 
«Золотое семечко», 1 л.                       

    5500
Колбаса вареная 
«докторская», 1 кг                                          

             14230
Масло сливочное 
«Крестьянское» , 200 г                                  

    4920
Макароны, 1 кг                                                                                  

    2760
Крупа рисовая, 1 кг                                                                           

    4560
Крупа гречневая, 1 кг                                                                        

    5450
Сельдь развесная, 1 кг                                                                      

    6950
водка «Северная 
губерния», 0,5 л.                                                

    8710

СЬВIТАНАК

Нялёгкія эканамічныя 
ўмовы заставілі спецыялістаў 
шумілінскага вытворчага цэха 
ААТ “Малако” удасканаліць 
вытворчасць сыроў. Без пры-
бытку прадпрыемству не вы-
жыць, апроч таго, неабход-
на забяспечыць работнікаў 
працай, каб  працаваць на 
поўную магутнасць. Зараз 
завод працуе кругласутач-
на ў тры змены. За суткі на 
сырзаводзе атрымліваюць 
каля 8,5 тон сыру і каля 
дзвюх тон сметанковага мас-
ла. Рынак збыту становіцца 
ўсё больш патрабаваль-
ным да якасці прадукцыі. 
Менавіта таму шумілінскія 

сыраробы пастаянна займа-
юцца распрацоўкамі новых 
гатункаў. Да прыкладу, месяц 
таму асвоілі выпуск новага га-
тунка сыру “стараславянскі”, 
якога рэалізавалі ўжо больш 
за тры тоны. Новы від сыру 
ў адрозненне ад папярэдніх 
мае хуткі тэрмін выспяван-
ня – два месяцы. Пасля таго, 
як завод набыў новае аб-
сталяванне, спатрэбіліся 
большыя аб’ёмы сыравіны. 
Аднак гаспадаркі нашага 
раёна пастаўляюць усяго 
70 тон малака, а цэх можа 
перапрацоўваць за суткі да 
100 тон.  Дэфіцыт сыравіны 
вымушае кіраўніцтва за-

вода дадаткова закупляць 
малако ў нашых суседзяў 
–Гарадоцкім і Лёзненскім 
раёнах. Праўда, такая прак-
тыка падвышае выдаткі на 
перавозку сыравіны, але ўсё 
ж рэнтабельнасць застаец-
ца прымальная – на ўзроўні 
васьмі працэнтаў. Пашырэн-
не аб’ёмаў вытворчасці ад-
былося пасля таго, як завод 
набыў новае абсталяванне. 
Разам з тым вялася праца 
па рэканструкцыі салейнага 
цэха, былі устаноўлены  но-
выя халадзільныя камеры 
і камеры для вэнджання. У 
выніку наладзілі выпуск яшчэ 
аднаго віду сыру “белавежскі”, 

які вэндзяць традыцый-
ным спосабам на альховым 
пілаванні. Важкі прыбытак 
прыносіць прадпрыемству 
рынак збыту прадукцыі ў 
Расейскай Федэрацыі. На 
экспарт сыры з нашага раё-
на паступаюць у Маскву, 
Растоў, Санкт-Пецярбург, 
у далёкі Чэлябінск. Там 
шумілінскія сыры прадаюць 
па больш высокіх цэнах, чым 
на ўнутраным, айчынным 
рынку. На будучае тэхнолагі 
плануюць выпуск навейшых 
гатункаў сыру, на якія спад-
зяюцца атрымаць ліцэнзію за 
адзін месяц.

я. вайтовіч.

новыя гатункі – новыя рынкі

Зваротная сувязь

на месцы 
былых баёў

Любыя войны, якія б працяглыя і 
жорсткія яны не былі, маюць агульную 
ўласцівасць – яны заўсёды заканчваюц-
ца замірэннем. Якія толькі заваёўнікі не 
хадзілі на нашу шматпакутную белару-
скую зямлю: крыжакі-тэўтоны, манго-
лы, шведы, палякі, французы, немцы, 
расейцы…Наша Бацькаўшчына падчас 
савецка-германскай вайны панесла 
вялікія страты, загінуў кожны чацвёрты 
жыхар краіны. На сённяшні дзень бела-
руская зямля ўтойвае  нямала невядо-
мых салдат, у тым ліку і акупантаў. Да 
нас на Шуміліншчыну часта прыязджа-
юць людзі, каб знайсці сваіх сваякоў, ад-
даць ім даніну памяці, пакланіцца апош-
няму прытулку. У наш раён завітаў госць 
з Нямеччыны Герберт Хекер са сваім 
суродзічам, для таго, каб пабываць на 
тых мясцінах, дзе загінуў яго бацька. Ня-
мецкая егерская дывізія, у якой служыў 
фельдфебелем бацька Г. Хекера, стаяла ў 
раёне вёскі Рылькава. Цяпер такой вёскі 
няма, ад яе засталося ўрочышча паблізу 
вёскі Крупчына. Госці з нямецкага мя-
стэчка Сінсхайм агледзелі месца баёў, 
вызначылі па карце месца пахавання 
салдат вермахта ў 1943 годзе. Зараз гэта 
прыкладна ў раёне вуліцы Посахава ў 
г. п. Шуміліна. У Крупчыне 75-гадовы 
эканаміст з Германіі Г. Хекер сустрэўся 
з мясцовым жыхаром Мікалаем Ганча-
ровым. Ад яго госці атрымалі знаходку: 
медальён нямецкага салдата. Ёсць над-
зея, што будзе ўстаноўлена яшчэ адно 
імя салдата, прапаўшага без вестак.

С. горкі.

ц е н ы  н а 
С о ц и а Л ь н о 
з н ач и м ы е 
т о в а р ы

Што патрэбна пасёлку гарадско-
га тыпу, каб атрымать статус горада? 
Відавочна, што ў райцэнтры павінна 
пражываць пэўная колькасць працаз-
дольнага насельніцтва, пабудаваны 
аб’екты, якія маюць важнае прамысло-
вае, сацыяльнае і культурнае значэнне. 
У горпасёлку Шуміліна зараз пражывае 
7500 чалавек, налічваецца дзве сярэднія 
школы, райбальніца, аптэка, суд, два 
банкі, краязнаўчы музей, Дом культуры, 
бібліятэка, шэраг вядучых прамысловых 
прадпрыемстваў і арганізацый ганд-
лёвай сеткі. У сувязі з гэтым Шумілінскі 
раённы Савет дэпутатаў падрыхтаваў 
хадатайніцтва перад Віцебскім аблас-
ным Саветам дэпутатаў аб аднясенні га-
радскога пасёлка Шуміліна да катэгорыі 
гарадоў раённага падпарадкавання. 
Намаганні мясцовых уладаў цалкам зра-
зумелыя: статус горада дазволіць атры-
маць дадатковыя прэферэнцыі з бюджэ-
ту, раён будзе працаваць на перспектыву, 
з’явіцца магчымасць для далейшага ро-
сту і развіцця. Супраць гэтага цяжка што 
небудзь запярэчыць – гэта выгадна ўсім. 
А што думаюць самі жыхары райцэнтра 
наконт прысваення Шуміліну статуса 

горада? Наш карэспандэнт правёў апы-
танне жыхароў вуліц Дубасарскага і 40 
год Кастрычніка. Вуліцы размешчаны ў 
старэйшым мікрараёне СШ № 1, які ў на-
родзе называюць “брыкетам”. Калісьці 
30-40 гадоў таму ў савецкія часы гэта быў 
перспектыўны мікрараён, тут працаваў 
механічны завод, кірпічны завод, тор-
фапрадпрыемства “Дабееўскі мох”. Былі 
развітыя сацыяльна-культурныя аб’екты, 
у кожнага чалавека была праца. За-
раз гэтых прадпрыемстваў няма, і раён 
прыйшоў у заняпад. Асноўная частка 
апытаных рэспандэнтаў лічыць, што на-
шаму райцэнтру да горада яшчэ далё-
ка. Людзі абураліся тым фактам, што ў 
мікрараёне дагэтуль не вырашылі пытан-
не з газіфікацыяй і каналізацыяй. Нека-
торыя ўказалі на адсутнасць навуковых 
устаноў – каледжаў і ПТВ. Былі і больш 
радыкальныя меркаванні накшталт таго, 
што ўмовы пражывання насельніцтва ў 
мікрараёне горшыя, чым у аддаленых 
сельскіх аграгарадках. Тратуараў няма, 
дарогі разбітыя, гарадскі аўтобус ходзіць 
рэдка, яго маршрут не падладжаны пад 
распісанне прыгарадных цягнікоў. А 
галоўнае, ніхто не верыць у абсурдныя 

лічбы па беспрацоўю – каля 1,5 %. Ра-
боту ў раёне знайсці цяжка, дапамога 
па беспрацоўю зусім мізерная, наогул 
проста здзеклівая. Моладзь з райцэн-
тра з’язджае. Людзі вымушаны займац-
ца нелегальным бізнэсам, які ледзьве 
не падпадае пад крымінал. Шмат люд-
зей прапісаны ў раёне, але з’ехалі на 
заробкі за мяжу. Пару гадоў таму ўлады 
прывялі лічбу 2500 чалавек, якія жы-
вуць тут, але  працуюць за межамі раё-
на ( для параўнання: столькі ж людзей 
задзейнічана ў аграпрамысловым ком-
плексе ). Без сумневу, што з тае пары 
сітуацыя да лепшага наўрад ці змянілася. 
Безумоўна, недахопаў хапае ўсюды, іх 
можна знайсці і сталічным горадзе. Аднак 
факты – упартая рэч. Хадатайніцтва на 
статус горада падалі, а дыялог з людзьмі 
не наладзілі. Паводле афіцыйных даных,  
каля 90 % прадстаўнікоў працоўных 
калектываў падтрымліваюць ініцыятыву 
ўладаў па наданню нашаму  райцэнтру 
статуса горада. Але ж усе мы ведаем, як 
праводзяцца гэтыя апытанні, малююц-
ца рэйтынгі ды падлічваюццца галасы 
выбаршчыкаў.

Алесь Прыбярэжны.

усенароднае абмеркаванне

Апошнім часам мясцовыя ўлады лад-
зяць столькі сустрэч з насельніцтвам, што 
простаму люду ўжо не пад сілу зразумець, 
на якое мерапрыемства іх запрашаюць. 
І сапраўды, чым адрозніваецца “дзень 
сельскага Савета” ад “выязнога пасяд-
жэння раённага выканаўчага камітэта”? 
Адпаведна сельскім жыхарам жыха-
рам усё роўна, ці то ідэалагічная верты-
каль праводзіць дзень інфармавання 
насельніцтва, або выязная група са штаба 
па добраўпарадкаванню праводзіць чар-
говы агляд падведамаснай сельсавету 
тэрыторыі. Прэзідэнцкай вертыкалі звер-
ху пастаўлены канкрэтныя задачы:  прапа-
ганда палітыкі аднаго чалавека і яго ата-
чэння, падача аднабаковай  нфарамацыі, 
выгаднай для “уладу трымаючых” і г. д. Ну 
і вядома, заадно па меры магчымасцяў 
вырашыць  сацыяльна-бытавыя пытаннні 
насельніцтва, папярэдзіць негатыўныя 
сацыяльныя з’явы. Прынамсі, у большасці 
выпадкаў такія акцыі разнастайнас-
цю не вылучаюцца. Прадстаўнікі ра-
ённай улады, службаў і ўстаноў выяз-
жаюць у вёскі і выслухоўваюць скаргі 
калгаснікаў і пенсіянераў. Скаргі і зваро-
ты рэгіструюць, па набалелых прабле-
мах даюць абяцанні. Бадай што адзіны 
станоўчы момант  такіх метадаў работы – 
гэта найперш жывыя стасункі чыноўнікаў 

з людзьмі. Нядаўна такі рэйд адбыўся па 
тэрыторыі Мішневіцкага сельскага Са-
вета. На гэты раз выязную групу з рай-
выканкама ўзначаліла старшыня раён-
нага Савета дэпутатаў І. М. Новікава. На 
тэрыторыі сельсавета размешчана 30 
населеных пунктаў. У вёсцы Андрэеўка 
ўдзельнікі рэйду пабачылі шмат заняд-
баных хатак, некаторыя з іх наогул былы 
пакінуты – у іх зараз ніхто не жыве. Ля 
самай прыгожай хаты сям’і Пятровых 
жанчыны вынеслі лаўкі, тут і завязалася 
шчырая размова вяскоўцаў з раённымі 
візіцёрамі. Першым слова браў В. Шархун 
з РАНС, які распавёў прысутным аб пажа-
рах і ахвярах. Пажарнік прачытаў людзям 
інструкцыю аб тым, як папярэдзіць траге-
дыю. Прагучалі выступленні ўчастковага 
Д. Зубарава і ад спецыяліста Цэнтра са-
цыяльнага абслугоўвання Я. Сянькова. 
У час гутаркі паступіла нямала зваротаў 
ад сельскіх жыхароў, сярод якіх былі 
асабістыя і калектыўныя. Варта сказаць, 
што ўсе звароты грамадзян можна ўмоўна 
падзяліць на тры групы: водазабяспячэн-
не, рамонт дарог, добраўпарадкаванне.  
Як высветлілася з прыёму грамадзян, усё 
больш праблемным з’яўляецца пытанне 
апрацоўкі прысядзібных участкаў. На ад-
ной бульбе зямля ураджай даваць не буд-
зе, для севазвароту трэба сеяць збожжа-

выя культуры. Аднак на невялікіх сотках 
гэта нявыгадна – колькі мяхоў пасееш, 
столькі ж і возьмеш. Выйсце знайшлі: здалі 
прыватныя  ўчасткі ў севазварот мясцова-
га саўгаса, тым больш, што па раёне такіх 
зямель налічваецца ўжо 105 гектараў. 
Выклікала папрокі вяскоўцах гандлёвае 
абслугоўванне. Тая аўталаўка, што пры-
язджае ў Андрэеўку, не абсталявана каса-
вым апаратам, асартымент тавараў занад-
та сціплы, а хлеб вязуць зачарствелы. У 
вёсцы Жданоўка ніяк не зробяць падсып-
ку дарогі, але што яшчэ горш, няма вады. 
Старшыня Мішневіцкага сельвыканкама 
Н. Малай апраўдаўся тым, што кольцы 
пад студню былі, але іх аддалі ў суседнюю 
Глушыцу. А вось жыхары вёскі Шыпуліна 
поўнасцю задаволены жыццём. Яны 
паказалі добры прыклад самаарганізацыі 
– некалькі гаспадароў трымаюць каня, з 
дапамогай якога апрацоўваюць свае ага-
роды, нарыхтоўваюць дровы на зіму. Ад-
сюль не паступіла ніводнай скаргі. Па уся-
му відаць, што толькі адных спадзяванняў 
на ўладу мала, трэба яшчэ цярпенне і па-
разуменне з суседзямі. Формула жыццё-
вага поспеху нескладаная – рабіць усё для 
таго, каб людзі жылі дружна ды працавалі 
сумленна.

Алесь Шумскі.
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З 
чым ідзе на вы-

бары Аляксандар лука-
шэнка? якія наступствы для 

нацыянальна-дэмакратычнага 
флянгу апазыцыі будзе мець адмо-
ва Аляксандра Мілінкевіча балята-
вацца на прэзыдэнта? «я прыйшоў, 

каб вы перамаглі,» – кажа ўладзімер 
някляеў. «вы» – гэта хто? Па гэтых пы-

таньнях у «Праскім акцэнце» вядуць 
спрэчку сябра выбарчага штабу 
някляева Аляксандар Фядута, 

старшыня партыі бнФ Аляк-
сей янукевіч і аналітык 

Сяргей Чалы.

По словам члена ЦИК Надежды Кисе-
левой, к списку инициативной группы 
замечаний нет. В то же время поступи-
ло заявление от другого претендента, 
индивидуального предпринимателя 
из Витебска Владимира Провальского, 
в котором он просит не регистриро-
вать инициативную группу Лукашен-
ко, поскольку документы в ЦИК он не 
представил лично.

 Как заявила председатель ЦИК 
Лидия Ермошина, есть практика, ког-
да вместо претендентов документы 
подавали их доверенные лица, и об 
этом уже неоднократно говорилось. 
Такое было, в частности, на местных 
выборах. «Оснований отказать нет», 
- заявила Ермошина. По ее словам, 
Лукашенко написал доверенность на 
подачу документов и все документы 
подписывал лично.

 Зарегистривал ЦИК и инициатив-
ную группу лидера кампании «Говори 
правду» Владимира Некляева. К нему 
у Центризбиркома также были пре-
тензии, так как поэт некоторое вре-
мя жил за пределами Беларуси. Как 
заявила член ЦИК Надежда Киселева, 
со ссылкой на объяснение Некляева, 
это были творческие командировки, 
а юридически он не эмигрировал, зна-
чит, может баллотироваться, посколь-
ку последние 10 лет де-юре постоян-

но проживал в Беларуси. По словам 
председателя Центризбиркома Лидии 
Ермошиной, в СМИ сообщалось об 
эмиграции претендента, однако нет 
формальных доказательств того, что 
Некляев не проживал в Беларуси. Она 
сослалась на пример Зенона Позняка, 
который проживал за рубежом, но его 
инициативная группа была зареги-
стрирована.

 В то же время секретарь ЦИК Ни-
колай Лозовик предложил отказать 
в регистрации инициативной группы 
Некляева.

В итоге инициативная группа боль-
шинством голосов была зарегистри-
рована. Она состоит из 3.217 человек.

 Ранее на заседании были зареги-
стрированы инициативные группы 
Владимира Некляева (восемь членов 
ЦИК высказались за, три - против), 
Ярослава Романчука, Юрия Глушакова, 
Андрея Санникова, Алеся Михалеви-
ча, Дмитрия Усса, Григория Костусева, 
Сергея Гайдукевича (девять - за, два - 
против) и Виталия Римашевского (все, 
кроме Некляева и Гайдукевича, едино-
гласно).

 Не зарегистрированы инициатив-
ные группы Натальи Стариковой и 
Ильи Добротвора.

«белорусский партизан».

центризбиком на заседании 27 сентября единогласно зарегистрировал 
инициативную группу Александра лукашенко, баллотирующегося на чет-
вертый срок, а также группы остальных основных претендентов. Чтобы 
стать кандидатами, им необходимо в течение месяца собрать не менее 100 
тысяч подписей граждан. 

вСе оСновные Претенденты ПродолжАт 
иЗбирАтелЬный МАрАФон

дракахруст: Выбарчая кампанія пачалася. З чым кан-
дыдаты ідуць на выбары і хто на іх уласна ідзе?

У чацьвер Аляксандар Лукашэнка выступіў на зьезь-
дзе Фэдэрацыі прафсаюзаў. Ён афіцыйна не заяўляў пра 
тое, што будзе ўдзельнічаць у выбарах, хаця казаў пра 
пляны, якія прасьціраюцца на гады і нават пяцігодкі на-
перад. У прамове перад афіцыйнымі прафсаюзамі пра-
гучала некалькі вострых заяваў, адно вызначэньне: апа-
зыцыя – ворагі народа, чаго вартае, але ці намаляваўся 
з гэтых заяваў хаця б нейкі эскіз выбарчага пасланьня 
дзейнага кіраўніка дзяржавы?

Чалы: Усе зачапіліся за гэтую фразу – ворагі народу, 
хаця сэнс трэба глядзець ня ў словах, а зьмесьце. Бо 
там было сказана пра тое, што калі ў нас зьяўляецца 
нейкі зьнешні вораг, то апазыцыя шукае там крыніцы 
для таго, каб можна было зьмяніць сытуацыю ўнутры. 
Гэта тое, што Ленін у свой час называў ператварэньнем 
імпэрыялістычнай вайны ў вайну грамадзянскую. Аб-
салютна відавочна, што з траўня мінулага году Расея 
вядзе эканамічную, а зараз ужо і інфармацыйную вай-
ну з Беларусьсю. І зусім не з Лукашэнкам, бо асабістыя 
адносіны  – гэта пытаньне апошніх некалькіх месяцаў, 
а ўсё пачалося значна раней. Цяпер разглядаецца такі 
варыянт пазыцыянаваньня, калі дзейны прэзыдэнт вы-
ступае як абаронца эканомікі і сувэрэнітэту супраць 
зьнешняй агрэсіі, і адпаведна апазыцыя – гэта тыя, што 
спрабуе скарыстацца зьнешняй пагрозай, каб зьмяніць 
сытуацыю ўнутры.

дракахруст: Аляксей, а вы з гэтага вы-
ступу зразумелі, якое бачаньне будучай 
Беларусі будзе прапаноўваць Лука-
шэнка падчас выбарчай кампаніі?

янукевіч: Я думаю, што як і 
падчас кампаніі 2006 году, ён 
ня будзе прапаноўваць нейкае 
пазытыўнае бачаньне, якая Бе-
ларусь будзе пры ім, а будзе 
маляваць нэгатыўную карціну 
той будучыні, якая чакае Бела-
русь, калі ён ня будзе пераа-
браны. Будзе гаварыцца, што 
ад дабра дабра не шукаюць, што 
можа гэты прэзыдэнт і ня самы 
дасканалы і можна яму шмат што 
закідаць, але калі яго ўлада не 
ўтрымаецца, то будзе хаос, вайна, 
разруха, кроў. Я перакананы ў гэтым.

дракахруст: Аляксандар, Сяргей 
Чалы пэўны час таму пісаў, што як раз з ба-
чаньнем будучыні Беларусі ў Лукашэнкі ў гэтай 
кампаніі будуць праблемы. Дык Лукашэнка прыдумаў 
нешта – як вы ацэньваеце?

Фядута: Я згодны з калегамі і паспрабаваў бы сын-
тэзаваць іх пункты гледжаньня. Сапраўды, Лукашэн-
ка зараз будзе палохаць тым, што ідзе эканамічная і 
інфармацыйная вайна з Расеяй і калі будзе кепска, то 
кепска будзе таму, што ён сыдзе, бо ён адзіны гарант 
таго, што мы будзем мець хаця б тое, што маем. Апанэнты 
будуць казаць, што сапраўды ідзе вайна, але Лукашэнка 
зьяўляецца адным са стваральнікаў сытуацыі, якую мы 
маем, што ўвесь час свайго кіраваньня ён замест таго, 
каб дывэрсыфікаваць каналы, па якіх ішлі нафта і газ, 
нічога не рабіў, а толькі будаваў лядовыя палацы і г.д. 

дракахруст: Паколькі па гэтым пытаньні паміж вамі 
суцэльная гармонія, то мы пяройдзем да пытаньняў пра 
апазыцыю, па якіх яна, я спадзяюся, разбурыцца.

Сэнсацыяй гэтай кампаніі (хаця і цалкам чаканай) 
стала заява Аляксандра Мілінкевіча пра тое, што ён 
ня будзе балятавацца ў прэзыдэнты ў гэтай кампаніі. 
Мілінкевіч тлумачыў сваё рашэньне ўмовамі правяд-
зеньня выбараў, але яны, здаецца, ня надта зьмяніліся з 
2006 году, калі ён быў адзіным кандыдатам ад апазыцыі. 
Дык чаму ён сышоў з дыстанцыі, на ваш погляд? Ума-
цуе ці аслабіць нацыянальна-дэмакратычную плынь 
апазыцыі гэты крок спадара Мілінкевіча?

Фядута: Умацуе па-першае. На мой погляд. Па-другое 
– гэта ратуе лёс самога спадара Мілінкевча, таму што ён 
пасьля гэтых выбараў ацалее ў якасьці палітыка. 

янукевіч: З аднаго боку, Аляксандар Мілінкевіч 
зьяўляецца на сёньняшні дзень найбольш яскравай і 
вядомай фігурай у нацыянальна-дэмакратычным коле 
і ягоны няўдзел робіць кампанію больш складанай для 
нацыянальна-дэмакратычных сілаў. Але зь іншага боку,  
некалькі апошніх месяцаў і нават раней гучала недо-
брасумленная крытыка ў бок Аляксандра Мілінкевіча 
менавіта як лідэра нацыянальна-дэмакратычных сілаў. 
Гэтыя закіды сыпаліся з усіх бакоў, яны наносілі моцную 
шкоды нацыянальна-дэмакратычным сілам. І тым, што 
ён сыходзіць з кампаніі, ён адводзіць ад сябе ўсе гэтыя 
абвінавачваньні, бо няма ніякага сэнсу на яго нападаць, 
калі ён не кандыдат, і ў пэўным сэнсе выводзіць дэма-
кратычныя сілы з-пад гэтага вагню.

Усе, ў тым ліку і тыя, хто пралічвае ў Крамлі пэўныя 
сцэнары, разумеюць, што дамагчыся нечага іншага, 
апроч абвяшчэньня  Лукашэнкі пераможцам на гэтых 
выбарах, ня варта. Сыстэма фальсыфікацыі адпрацавана 
настолькі дасканала, што Ярмошына абвесьціць столькі, 
колькі ёй давядуць. Захочуць 93% - яна агучыць 93%, за-
хочуць 57%, каб выглядала, як у Эўропе – яна агучыць 
57%. На гэтыя лічбы ніхто не зьбіраецца зважаць, і мы 
гэта зараз заяўляем. Мы робім стаўку на падвышэньне 
свайго ўплыву ў грамадзтве, і гэта можна будзе выме-
раць і сацыялягічнымі дасьледаваньнямі, і настроям у 
грамадзтве, які будзе бачны і адчувальны. І другое – гэта 
мабілізацыя грамадзтва на актыўны супраціў. І гэта так-
сама можна будзе пабачыць абсалютна яўна.

Чалы: Гэтыя выбары большасьцю гульцоў успрыма-
юцца як выбары прамежкавыя. Мала хто разьлічвае на 
перамогу, і хутчэй за ўсё  проста закладае фундамэнт 
для наступных выбараў – магчыма парлямэнцкіх, маг-
чыма прэзыдэнцкіх. Зьмест гэтага электаральнага цы-
клю – гэта зьмена эпох, зьмена пакаленьняў, сыходзяць 
«зубры», якіх увасабляе ў тым ліку і Мілінкевіч. І сваім 

выбарам ён як бы бласлаўляе маладое пакаленьне.
Зразумела, што па лёгіцы кандыдатам ад БНФ павінен 

быў быць сам Аляксей Янукевіч. Проста па ўзросту ён па-
куль ня можа балятавацца. Наколькі я разумею, яны хо-
чуць ператварыць партыю БНФ са сьцягу нацыяналізму 
крыві і мовы ў клясычную права-кансэрватыўную пар-
тыю.

І з гэтага пункту гледжаньня маніфэст Кастусёва-
Янукевіча – першая спроба падчас гэтай выбарчай 
кампаніі сказаць нешта зьмястоўнае. Яны сказалі, пра 
што яны наагул. На жаль у нас зараз усе кандыдаты ні аб 
чым. Хто такі Някляеў, акрамя таго, што ён паэт?

Гэты маніфэст пры ўсіх яго недахопах – вельмі 
правільнае пазыцыянаваньне, хлопцы паказалі, хто яны 
такія.

Аляксей мае рацыю, гэтая своеасаблівая перада-
ча паўнамоцтваў ад Мілінкевіча важная яшчэ і таму, 
што шмат было чорнага піяру, прычым на жаль ён у 
асноўным сыходзіў ад людзей, якія на мінулых выбарах 
былі паплечнікамі Мілінкевіча.

дракахруст: А зараз – пра пазыцыянаваньне яшчэ 
аднаго кандыдата – Ўладзімера Някляева. За некалькі 
месяцаў чалавек, які наагул не разглядаўся як чалец 
палітычнай эліты, стаў адным з самых уплывовых сябраў 
гэтага «клюбу». Гледзячы па ўсім, недахопу ў рэсурсах, у 
тым ліку і людзкіх, і арганізацыйных, ён не адчувае. Але 

на што, на каго ён можа разьлічваць? «Я прыйшоў, 
каб вы перамаглі» – слоган кампаніі, агуча-

ны Ўладзімерам Някляевым. А вось гэтае 
«вы» – гэта хто? 

Фядута: «Вы» ў лёзунгу Някляева 
– гэта тыя, каго спадар Чалы зараз 

так крытычна ацаніў, гэта тыя, хто 
хоча пераменаў. Гэта ня тыя, хто 
супраць Лукашэнкі, а тыя, хто 
хоча пераменаў у дзяржаве 
і ў грамадзтве, ў тым ліку і ў 
эканоміцы, любай сэрцу спа-
дара Чалага. На мой  погляд, 
гэта слушнае пазыцыянавань-
не, бо дагэтуль усе кандыдаты, 

якія ішлі на прэзыдэнцкія выба-
ры, ўспрымалі сябе як мэсіі, якія 

пакліканыя выратаваць дзяржа-
ву. У нашым выпадку кандыдат – 

гэта тэхнічная фігура, якая мусіць 
кансалідаваць пэўную частку грамад-

зтва і дамагчыся яе перамогі. Спадар 
Някляеў верыць, што можна перамагчы на 

гэтых выбарах, і я веру, што можна перамагчы 
менавіта на гэтых выбарах. Я лічу, што кансалідацыя гра-
мадзтва ўсё роўна адбудзецца і магчыма на этапе збору 
подпісаў. Я думаю, што мы, я маю на ўвазе апазыцыйны 
электарат, здолеем дамовіцца праз нашых кандыдатаў, 
каб гэтым разам перамога сапраўды была.

янукевіч: Мы не разглядаем нікога з тых, хто зма-
гаецца з Лукашэнкам, у якасьці ворага. Але мы кажам, 
што на сёньняшні момант у спадара Някляева і ў партыі 
БНФ розныя стратэгіі і мы ў пэўнай ступені зьяўляемся 
канкурэнтамі.

 На сёньняшні момант нельга казаць пра нейкага пра-
расейскага кандыдата ў тым сэнсе, што Крэмль прыняў 
рашэньне і хоча, каб гэтая канкрэтная асоба стала прэ-
зыдэнтам Беларусі. На сёньняшні момант мы перад 
усім кажам пра прарасейскі сцэнар. На нашу думку, 
тыя, хто пазытыўна ацэньваюць тое, што зараз робіць 
у дачыненьні да Беларусі, да Лукашэнкі Крэмль і яго 
інструмэнты, тыя, хто пазытыўна ацэньваюць тую ролю, 
якую гэта можа адыграць, на нашу думку ўдзельнічаюць 
сьвядома ці несьвядома ў крамлёўскім сцэнары.

Чалы: Я б згадзіўся з тым, што гэтыя выбары – 
сапраўды шанец электаральнай перамогі ўпершыню за 
многія гады. Я ў сваіх інтэрвію нават казаў, як гэта можна 
было б зрабіць. Зь іншага боку, гледзячы на выбарчую 
кампанію Някляева, я бачу, што яны зрабілі ўсе памылкі, 
якія толькі можна было зрабіць. Маючы тыя грошы, якія 
былі ў іх, гледзячы па тым, што яны робяць на рынку 
апазыцыйных паслугаў, вынік, які атрыманы – гэта про-
ста пшык.

Пытаньне ня ў колькасьці людзей у мэтавай групе, 
а ў тым, што ў людзей, якія прыходзяць на выбары, ў 
галаве павінна быць уяўленьне, што сабой увасабляе 
кандыдат. У Лукашэнкі ў 1994 годзе было моцнае анты-
карупцыйнае пасланьне, яно фактычна і выцягнула ўсе 
выбары.

Нават самы лёзунг – я прыйшоў, каб вы перамаглі, 
калі трэба тлумачыць, хто такія «вы» – гэта ўжо піяр-
правал. Я магу прапанаваць просты мэханізм кон-
тарпраграмаваньня: някляеўскі лёзунг «Я прыйшоў, 
каб вы перамаглі», а побач – маскоўскі тандэм. І будзе 
відавочна, хто такія «вы». 

Да нейкага пэрыяду я зь цікавасьцю назіраў за тым, 
што рабіла яго кампанія. Да таго моманту, пакуль ён 
не сказаў, што сам ідзе на выбары. Я меркаваў, што 
гэта хутчэй мабілізацыйная кампанія, кшталту кампаніі 
«Выбірай» у 2001 годзе: стварыць структуру, а ў апошні 
момант выцягнуць чорціка з табакеркі.

У мяне ўражаньне, што мэты перамагчы тут проста 
няма. Дзеяньні кампаніі «Гавары праўду» нагадваюць 
камэдыю «Горе от ума»: сабралася шмат добрых люд-
зей, але вынік – «шумим, братец, шумим».

Я чытаю дакумэнты «Гавары праўду» і не магу зразу-
мець, пра якія перамены ідзе гаворка. Я б сказаў, што 
насамрэч у іх ёсьць вельмі простая мэтавая група. 
Нягледзячы на размовы пра перамены, ідэя – як бы 
зрабіць, каб усё было, як пры Лукашэнку, без Лукашэнкі. 
Гэта сур‘ёзны пасыл дзейнай намэнклятуры. У мяне 
няма іншага тлумачэньня, што людзі робяць усё, каб ня 
выйграць, калі на самой справе перамога магчымая. І 
я ня бачу ў Някляеве прарасейскага кандыдата, я бачу 
ў ім выразьніка інтарэсаў намэнклятуры, якая хоча ўсё 
тое самае, але без Лукашэнкі. 

(Часткова скарочана)

Белорусская партия Зеленые при-
зывает Центризбиркомом Респу-
блики Беларусь не регистрировать 
в качестве претендента в кандидаты 
на пост президента Республики Бе-
ларусь Владимира Некляева.

Публичное бравирование поли-
тиком своего жестокого отношения 
к животным ставит под сомнение 
его моральный облик и заставляет 
задуматься об опасности, которую 
может представлять его кампания 
для общества. 

23-го сентября 2010 года во вре-
мя онлайн конференции на сайте 
интернет-издания «Солидарность». 
Некляев признался, что в детстве 
убил котенка. Процесс убийства 
животного, по словам Некляева, 
был подробно описан им в произ-
ведении «Армагедон. Драматычная 
паэма»: «Мне было гадоў дзесяць, 
калі я злавіў і забіў котку. Яна жыла 
ў свіране, бяздомная. Я забіў яе, 
узяўшы за заднія лапы — галавой аб 
бетонны слуп. Доўга, размахваючы-
ся, я біў і біў каціным целам аб бетон, 
у коткі галавы ўжо не было, а я ўсё 
лупіў, лупіў і лупіў!..»

При этом сам кандидат инициати-
вы «Говори правду» абсолютно не 
испытывает угрызений совести за 
совершенное действо и рассматри-
вает факт убийства животного лишь 
как повод для рефлексии об особен-
ностях своей детской психики.

Некляев: «Многое в детстве – в 
воспоминаниях о нем и в его фикса-
циях – тайна. Например, приступы 
детской жестокости… Во мне такое 
( прим: убийство котенка) случилось 
только раз, но все же случилось. Как, 
почему?.. Обычными спосабами сам 
себе я не мог это объяснить, поэто-
му и попытался проанализировать в 
драматической поэме…»

Поскольку одним из основных 
программных принципов Белорус-
ской партии Зеленые является охра-
на окружающей среды и животного 
мира, мы выступаем с протестом 
против пропаганды жестокого об-
ращения с животными в белорус-
ской политике. Мы хотим напомнить 
Владимиру Некляеву, что убийство 
живого существа не является лишь 
вопросом реализации его болез-
ненного либидо и литературных 
амбиций.

Необходимость защиты животных 

от жестокого обращения давно при-
знана на международном уровне. 
В частности, Европейская конвен-
ция по защите домашних животных 
признает наличие у человека нрав-
ственного долга перед животными и 
запрещает причинять им страдания. 
За действия, которыми бравирует 
писатель, претендующий на пре-
зидентский пост, в большинстве 
европейских стран предусмотрена 
уголовная ответственность. Даже в 
Беларуси, где, по мнению большин-
ства экспертов, права животных за-
щищены в недостаточной степени, 
также предусмотрено наказание 
для таких как Некляев.

Согласно статье 15.45 КоАП Ре-
спублики Беларусь «Жестокое об-
ращение с животными» им грозит 
административный арест сроком до 
двух суток: «Жестокое обращение с 
животными, повлекшее их гибель 
или увечье, а равно истязание жи-
вотных» были запрещены и совет-
ским законодательством. Если бы 
о преступлении стало известно в 
момент его совершения, родителям 
малолетнего убийцы котенка при-
шлось бы предстать перед судом и 
заплатить значительный штраф.

Мы не предлагаем призвать Не-
кляева к судебной ответственно-
сти за поступок, совершенный в 
детстве. Но мы требуем остановить 
пропаганду жестокого обращения с 
животными посредством выборов.

Публичная избирательная кампа-
ния человека с такими взглядами как 
у господина Некляева будет способ-
ствовать дегуманизации белорус-
ского общества. В первую очередь, 
это может нанести огромный ущерб 
моральному здоровью молодежи и 
детей. Кроме того, появление поли-
тического лидера с реноме «убийца 
котенка», станет дискредитацией 
всего белорусского общества в гла-
зах европейской общественности, 
показателем его низкой цивилизо-
ванности.

В силу этих причин мы просим 
ЦИК оказать Владимиру Некляеву в 
регистрации.

Мы так же предлагаем присоеди-
ниться к этому заявлению всем эко-
организациям, зоозащитникам и за-
интересованным лицам

Пресс-служба белорусской 
партии Зеленые.

Белорусская партия 
зеленые: остановить 
убийцу котенка

Лукашэнка, МіЛінкевіч, някЛяеў: хто куды?
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По данным Минфина, в ближай-
шую пятилетку Беларуси придется 
потратить миллиарды долларов 
для обслуживания внешнего гос-
долга. 

По состоянию на 1 августа внеш-
ний госдолг Беларуси составлял 
8,48 млрд долларов, увеличившись 
за первые семь месяцев этого года 
почти на 600 млн долларов. Эти 
данные еще не учитывают 1 млрд 
долларов, которые Беларусь полу-
чила в августе за счет размещения 
евробондов.

Основными кредиторами Бе-
ларуси до последнего времени 
являлись Россия, Международный 
валютный фонд, Венесуэла и Китай.

После размещения евробондов 
Беларусь стала должником еще и 
инвестбанков, управляющих ком-
паний, хэдж фондов, которые при-
обрели белорусские облигации.

Практически все деньги, взятые 
в долг, Беларуси придется вернуть 
в ближайшую пятилетку. Долги Рос-
сии и МВФ мы должны будем начать 
возвращать в 2012 году, а первые 
платежи Беларуси по евробондам 
должны начаться уже в феврале 
2011-го.

С учетом средств, полученных 
Беларусью после размещения ев-
робондов, размер выплат по внеш-
нему долгу превысит в 2011-2015 
годах 8 млрд долларов.

Закономерный вопрос, возни-
кающий по поводу предстоящих 
платежей по внешнему госдолгу, 
касается источников его погаше-
ния. Ведь в белорусской казне 
денег едва ли хватает: бюджет на 
следующий год запланирован с де-
фицитом в размере 3% ВВП.

Экономист Михаил Залесский 
полагает, что для погашения суще-
ствующих долгов Беларусь будет 
привлекать новые заимствования. 
«В Беларуси сегодня нет средств 
для погашения внешнего долга 
и нет оснований считать, что эти 
средства появятся у страны в бли-
жайшие годы. Поэтому будут при-
влекаться новые заимствования, 
чтобы обслуживать уже существу-
ющие долги», – считает Михаил За-

лесский.
Экономист Сергей Чалый также 

склоняется к тому, что власти будут 
стараться рефинансировать внеш-
ний долг за счет привлечения но-
вых заимствований.

После президентских выборов, 
считает собеседник «Белорусских 
новостей», возможна новая кре-
дитная программа с Международ-
ным валютным фондом.

«Сейчас идет раздача «слонов» 
перед президентскими выборами, 
что противоречит принципам, на 
которых готов предоставлять день-
ги МВФ. А после выборов, я думаю, 
будет новая программа с фондом», 
— полагает Сергей Чалый.

Особенно тяжелыми для Бела-
руси будут 2013 и 2014 годы – на 
это время придется пик платежей 
Беларуси по внешним заимствова-
ниям.

Однако пик платежей сегодня 
не беспокоит официальный Минск. 
Наоборот, белорусские власти на-
мерены увеличивать внешние за-
имствования. В ближайшее время 
долговые ценные бумаги плани-
руется разместить на российском 
рынке. В следующем году – занять 
благодаря евробондам еще милли-
ард долларов.

Причем речь не идет о займах, 
которые будут привлекаться для 
погашения внешнего долга. 

Из фокуса внимания официаль-
ного Минска пока ускользает тот 
факт, что в 2013 и в 2014 годах стра-
не понадобится 4,5 млрд долларов 
для погашения внешнего долга. И 
это без учета того, что одновремен-
но придется делать платежи по ев-
робондам, которые сегодня страна 
активно размещает.

С другой стороны, не стоит 
удивляться тому, что сегодня тема 
погашения внешнего долга слабо 
звучит в Беларуси. Началась оче-
редная президентская кампания, а 
накануне выборов, как показыва-
ет опыт Греции, власти о внешнем 
долге сильно не распространяют-
ся.

дмитрий ЗАяц, 
«белорусские новости».

новому президенту придетСя 
пЛатить по доЛгам Старого

Беларусь	продолжает	стремительно	наращивать	внеш-
ний	госдолг.	На	сентябрь-октябрь	запланированы	очередные	
заимствования	-	Беларусь	планирует	размещать	евробонды	
на	российском	рынке.	Внешний	госдолг	увеличивается,	а	ког-
да	и	каким	образом	мы	будем	его	отдавать?	

«Сокращение субсидий из рФ — 
шок для экономики Беларуси»

— Это стало шоком для экономи-
ки Республики Беларусь, который 
был оценен примерно в 2 миллиарда 
долларов в этом году, в то время как 
дефицит счета по текущим операци-
ям в прошлом году составил 13% ВВП. 
Повышение цен на нефть привело 
к существенному снижению рента-
бельности нефтеперерабатывающих 
предприятий. В связи с этим, экспорт 
нефтепродуктов значительно сокра-
тился. Власти, однако, приняли меры, 
в том числе в налогово-бюджетной об-
ласти с тем, чтобы уменьшить влияние 
шока на экономику Республики Бела-
русь, — сказала Колядина в интервью 
РИА Новости.

Россия ввела пошлину на ту часть 
импортируемой нефти, которую Бело-
руссия перерабатывала и перепрода-
вала в Европу. Субсидия на поставки 
в размере 6,3 миллиона тонн для вну-
тренних нужд пока остается. В резуль-
тате Белоруссия в первом полугодии 
сократила на 49,8% в годовом выраже-
нии импорт нефти из России, экспорт 
нефтепродуктов сократился на 40%, а 
объем продукции нефтеперерабаты-
вающей промышленности Белоруссии 
упал на 30%.

— Диверсификация экономики, 
безусловно, необходима, но, Россия 
и ЕС останутся крупными торговыми 
партнерами Беларуси. Хотя в Европу в 
основном экспортировались продук-
ты нефтепереработки. Что касается 
субсидий, то отказ от них неизбежен. 
Белорусская экономика должна стать 
менее зависимой, и Россия сама при-
дет к тому, чтобы полностью ликвиди-
ровать субсидии, – считает Колядина.

По ее оценке, адаптация белорус-
ской экономики к работе без россий-
ских субсидий – вопрос лишь време-
ни. Минск, вероятно, вынужден будет 
пойти на непопулярные меры, в том 

числе такие, как сокращение субсидий 
ЖКХ, что уже было обещано МВФ.

инвесторы увидели в беларуси 
больше рисков, чем в греции

Правительство Беларуси в условиях 
урезания российских субсидий и тра-
диционной системы льготного кре-
дитования впервые было вынуждено 
встать на путь внешнего рыночного 
заимствования. Минск разместил ны-
нешним летом евробонды на 1 мил-
лиард долларов, планируя в течение 
двух лет довести объем займа до 2 
миллиардов долларов.

— Мы поддерживали этот шаг, по-
тому что это путь к более тесной эко-
номической интеграции в глобальную 
финансовую систему и в целом в миро-
вую экономику. С другой стороны мне 
представляется, что для белорусских 
властей это тоже своего рода тест: как 
оценивают инвесторы эту экономику. 
Я имею в виду рейтинги суверенного 
заемщика, — сказала Колядина.

По оценке МВФ, размещение бело-
русских бондов прошло успешно. Хотя 
заимствование для Беларуси оказа-
лось дорогим, – доходность по евроо-
блигациям страны была установлена 
на уровне 8,75%. Для сравнения, ока-
завшаяся в воронке кризиса Греция 
разместила заем с доходностью 7,2%, 
Россия – на уровне 3,741 – 5,082% при 
сроках на пять и на десять лет.

Беларусь остается своеобразным 
нереформированным «островом в Ев-
ропе», где около 80% собственности 
принадлежит государству. При этом 
правительство всегда делает акцент 
на необходимость привлечения част-
ных инвесторов в страну.

— Государственная доля собствен-
ности остается очень значительной. В 
настоящее время, однако, правитель-
ство заявляет о необходимости эко-
номической либерализации. Опреде-

ленные шаги были сделаны во время 
15-месячной программы stand-by с 
МВФ — в части либерализации цен, 
процентных ставок. Власти работают 
над созданием агентства по инвести-
циям и приватизации и приняли Закон 
о приватизации. Большая работа была 
проведена по созданию специально-
го финансового агентства, которое 
является очень важной структурной 
мерой для того, чтобы обеспечить 
устойчивость банковской системы в 
долгосрочном плане. Однако, в по-
следнее время эта работа замедли-
лась и проект указа по созданию 
агентства так и не принят. Я надеюсь, 
что эта работа будет завершена в бли-
жайшее время, — считает постоянный 
представитель МВФ.

По ее мнению, прогресс в области 
приватизации и развитие малого и 
среднего бизнеса, а также уменьше-
ние вмешательства государства в эко-
номику – это необходимые условия 
для того, чтобы сделать экономиче-
скую модель более устойчивой и ди-
намичной.

Пятилетки количества
Существующая в Беларуси экономи-

ческая модель, живущая по опускае-
мым сверху годовым и пятилетним 
планам, теряет конкуренцию даже на 
постсоветском пространстве. В Бела-
руси предприятиям вне зависимости 
от форм собственности устанавлива-
ются целевые показатели по выпуску 
продукции, занятости и зарплате, 
росту валового внутреннего продук-
та, кредитованию экономики и массе 
других показателей.

— В то время как в рыночной эко-
номике целью предприятия является 
максимизация прибыли, белорусские 
предприятия должны обеспечить вы-
полнение обязательных количествен-
ных показателей — задача, которая 

часто несовместима с целью максими-
зации прибыли, — сказала Колядина.

Локомотив белорусского ВВП — 
государственные программы — фи-
нансируются путем государственного 
вмешательства в распределение кре-
дитных ресурсов на основе субсиди-
рованного процента.

— Почему это мешает динамич-
ности экономики? Кредитование го-
сударственных программ вытесняет 
кредитование на рыночных условиях. 
Стимулы хозяйствующих субъектов к 
эффективному использованию этих 
ссуд ослаблены тем, что многие креди-
ты имеют государственные гарантии. 
Банки также оценивают, что связанные 
с этим кредитные риски минимальны. 
В долгосрочном плане это означает, 
что отдача на эти вложения будет не 
столь велика, как могла бы быть, если 
бы хозяйствующие субъекты были за-
интересованы в максимизации этой 
отдачи. Поскольку в значительной 
степени присутствуют гарантии госу-
дарства, это означает, что мониторинг 
этих рисков недостаточно тщатель-
ный, — рассказала Колядина.

Премьер-министр Беларуси Сер-
гей Сидорский уже представил пре-
зиденту Александру Лукашенко план 
на очередную пятилетку 2011-2015 
годов, предусматривающий рост ВВП 
свыше 60% к текущей пятилетке, пре-
имущественно за счет привлечения 
инвестиций.

— До настоящего момента приток 

инвестиций в белорусскую экономи-
ку — меньше, чем в страны с форми-
рующейся экономикой в регионе. Это, 
очевидно, объясняется рядом фак-
торов, в том числе, и значительным 
вмешательством государства в эконо-
мику и недостаточно предсказуемым 
бизнес-климатом, — считает постпред 
МВФ.

По оценке Фонда, в начале нынеш-
него десятилетия производительность 
труда росла достаточно значительны-
ми темпами, опережая темпы роста 
зарплаты. Однако во второй половине 
ситуация изменилась и зарплата рос-
ла быстрее, чем производительность 
труда, подрывая конкурентоспособ-
ность предприятий на внешних рын-
ках.

В сентябре правительство заявило 
об очередном повышении заработной 
платы в стране.

— В последнее время рост заработ-
ной платы опережал рост производи-
тельности труда. Наверное, перелом-
ным был 2007 год, когда белорусской 
экономике нужно было адаптировать-
ся к увеличению экспортных тарифов 
на энергоносители и нефтепродукты, 
но государственное вмешательство 
оставалось очень значительным. 
Сейчас темпы роста осуществляются 
через установление целевых показа-
телей. Возникает вопрос, насколько 
эффективна такая экономика, — ска-
зала Колядина.

 лариса Саенко, риА «новости». 

Введение	Россией	экспортной	пошлины	на	нефть	для	Беларуси	стало	тяжелым	испытанием	для	белорус-
ской	экономики,	которой	еще	предстоят	значительные	реформы,	считает	постоянный	представитель	
Международного	валютного	фонда	(МВФ)	в	Беларуси	Наталия	Колядина.	

25 сентября претендент на уча-
стие в выборах президента Бела-
руси, лидер оргкомитета по соз-
данию союза «За модернизацию» 
Алесь Михалевич принял уча-
стие в традиционной ежеднев-
ной акции у минского монастыря 
бернардинцев и костела Святого 
Иосифа.
Выступая перед защитниками 
святыни, политик сказал, что по-
сле голосования на президент-
ских выборах необходимо бо-
роться за свой выбор и отстоять 
его. Он выразил уверенность, что 
вместе со своей командой собе-
рет 100 тыс. подписей избирате-
лей и примет участие в кампании. 
«Только участие в выборах может 
наполнить их реальным смыс-
лом», — считает Михалевич. 
Политик намерен лично уча-
ствовать в сборе подписей для 
регистрации кандидатом в пре-
зиденты, а также во встречах с 
избирателями, которые будут 
проводиться в оживленных ме-
стах разных городов страны. «Я 
буду делать все для того, чтобы 
избиратели увидели меня и смог-
ли пообщаться со мной. Если в те-
чение дня жители малых городов 
смогут увидеть меня на централь-
ной площади, у входа в местный 
универмаг или на главный рынок, 
это станет событием для данного 
населенного пункта», — убеж-
ден Михалевич. По его мнению, 
такая форма общения поможет 
при сборе подписей. «Я не будут 
брать на себя каких-то конкрет-

ных обязательств по количеству 
собранных подписей. Просто я 
буду это делать, чтобы другим 
было проще собирать подписи за 
меня», — отметил политик. 
По его словам, поскольку полити-
ка является искусством возмож-
ного и не терпит сослагательного 
наклонения, в своей избиратель-
ной кампании он будет исходить 
только из конкретных реалий. 
Заговорил Михалевич и о мона-
стыре бернардинцев, где еже-
дневно дежурят представители 
общественности, добиваясь воз-
вращения святыни верующим. 
Выступая перед ними, политик 
сказал, что культовые здания 
должны принадлежать конфес-

сиям, которые возвели эти свя-
тыни. 
По его словам, опыт борьбы за 
возвращение католикам сто-
личных костелов Святого Роха и 
пресвятой Девы Марии вселяет 
надежду, что и монастырь бер-
нардинцев вскоре обретет своих 
исконных хозяев и здесь зазвучат 
молитвы и богослужения. 
Как отметил Михалевич, в Бела-
руси проблема реституции свя-
тынь является актуальной для 
верующих многих конфессий. По 
его мнению, если государство не 
может вернуть храм, оно должно 
бесплатно и беспрепятственно 
предоставлять земельные участ-
ники для возведения культовых 
зданий. 
В традиционной ежедневной 
акции участвовало более 20 че-
ловек с лампадами, которые со-
вершили молебен и исполнили 
духовный гимн «Магутны Божа». 
Поэтесса Валерия Кустова проч-
ла свои стихотворения о Родине, 
Боге и любви. Среди других ак-
ций, которые намереваются про-
водить защитники монастыря, 
Северинец назвал встречи с пре-
тендентами на участие в выборах 
главы государства, велопробег и 
художественный пленэр, а также 
конкурс на лучшее стихотворе-
ние, посвященное святыне. Ито-
ги конкурса будут подведены 28 
сентября, а награждение победи-
телей состоится 29 сентября. 

Марат горевой.

михаЛевич Будет и Сам СоБирать 
подпиСи за Свое выдвижение


